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Vyhlídka ze Žlábku

Milý čtenáři!

Mám pocit, že připravované zálohování petláhví a plechovek souvisí s chysta-
ným vládním úsporným balíčkem. 
Mnohým lidem nejspíš nezbude, než si přivydělávat sběrem odpadků… 
😟



   turnov

 #  V úterý 13. června začala výstavba chodníku podél I/35 v Turnově, 
konkrétně v úseku, kde se páteřní silnice od Jičína jmenuje Na Kamenci.

Úsek I/35 Na Kamenci plní funkci hlavní přístupové komunikace z okrajových 
částí do centra Turnova. Podmínky pro pěší jsou v současném stavu 
nevyhovující, bezpečný pohyb pěších je takřka nemožný. Nový chodník podél 
silnice přinese bezpečný a komfortní přístup pro chodce z městských částí 
Kyselovsko a Na Kamenci.
Než se tak stane, je třeba počítat s dopravním omezením na průjezdu tímto 
úsekem. Ten je ohraničen křižovatkou komunikace Na Kamenci s ulicí Luční 
a zhruba benzinkou na Kyselovsku.
Komunikace bude zúžena na kratších úsecích a ve třech etapách se začátkem od
křižovatky s Luční. Na jednotlivých úsecích budou umístěny semafory 
a průjezd umožněn pouze jedním pruhem.
Termín zahájení výstavby je úterý 13. června, s předpokládaným ukončením 
celé stavby se počítá 31. října 2023.
Z důvodu stavby nebudou ve směru do Turnova stavět autobusy v zastávce 
Na Kamenci – a to do 9. července.
Zhotovitelem je firma COLAS CZ, investorem město Turnov a Ředitelství silnic
a dálnic. Celková investice města je zhruba 13,83 milionu korun s daní, z toho 
9,32 milionu činí dotace ze Státního fondu dopravní infrastruktury.
(Marcela Jandová)

 #  Evropský den hudby je mezinárodní tradicí, která začala už v roce 1995. 
Ve středu 21. června přichází do Turnova. Nechte se pozvat na den plný hudby 
na netradiční místa ve městě.



Brzy ráno vás čeká nevšední hudební zážitek na Valdštejně s TOS, dopoledne 
patří hudbě v městských parcích. Ve 14 hodin se koná zastavení s podtitulem 
„Pro Olgu“ u Stromu Olgy Havlové v parku T. G. Masaryka na sídlišti u ná-
draží. Letos by Olga Havlová oslavila 90. narozeniny, na malé vzpomínkové 
akci za účasti zástupců Výboru dobré vůle zazní v turnovské premiéře nová 
píseň Pro Olgu z dílny Anety Langerové. Pro tuto příležitost ji nastudovaly 
pěvecké sbory Turnováček a Carmina ze ZUŠ Turnov. 
V 16 hodin přijďte odhalit kouzlo zahrady Polyfunkčního komunitního centra 
Fokusu Turnov ve Skálově ulici, smyčce jí určitě budou slušet. Jazzové 
zastavení zažijete v 18 hodin přímo na náměstí Českého ráje, smíšený pěvecký 
sbor Musica Fortuna se na Vás těší velmi netradičně – na vlakovém nádraží ve 
20 hodin. Na všechna hudební zastavení je vstup zdarma.
(Marcela Jandová)

 #  Kniha Turnov, která unikátně zaznamenává historický vývoj našeho města 
od prehistorie po současnost, spatřila světlo světa ve výročním roce Turnova. 
Nyní získala Cenu Miroslava Ivanova za literaturu faktu, a to v kategorii 
regionální dějiny.
Ve čtvrtek 1. června 2023 proběhlo vyhlášení XXIII. ročníku Cen Miroslava 
Ivanova za literaturu faktu. Slavnostní vyhlášení proběhlo v Knihovně Václava 
Havla v Praze. Soutěž vyhlašuje Klub autorů literatury faktu (KALF) za pod-
pory města Jaroměř a Ministerstva kultury České republiky. 

Na fotografii prof. Josef Opatrný, který získal ocenění za trvalý přínos české a slo-
venské literatuře faktu. Shodou okolností je Jaroslav Kříž jeho žák a také pod jeho 
vedením psal diplomovou práci o turnovském cestovateli Čeňku Pacltovi.



Monografie o historii Turnova, která přináší první ucelenou syntézu dějin měs-
ta, získala ocenění v rámci kategorie regionální dějiny. Knihu vydalo Naklada-
telství Lidové noviny ve spolupráci s městem Turnov a Městskou knihovnou 
Antonína Marka Turnov. Cenu převzal editor publikace Jaroslav Kříž.

/ Městská knihovna Antonína Marka Turnov, foto: Pavel Šmída 

 #  

Muzeum Českého ráje v     Turnově  

17:00–24:00 Sestav si turnovské náměstí – program v expozici Historie
17:00–24:00 Noční honba za pokladem – akční program s mineralogickou 
tematikou (Jan Bubal)
17:00 Krystaly – 80 let ve službách technického pokroku – komentovaná 
prohlídka výstavy (Jan Bitman, Crytur Turnov)
18:00 Historie – komentovaná prohlídka stálé expozice po rekonstrukci 
(David Marek, Jan Prostředník, Roman Sirovátka)
19:00 Za hranicí slov: Český ráj – komentovaná prohlídka fotografické 
výstavy (Pavla Bičíková, fotografka, cestovatelka a autorka výstavy)
20:00 Krystaly – 80 let ve službách technického pokroku – komentovaná 
prohlídka výstavy (Jan Bitman, Crytur Turnov)
21:00 Granátová sada šperků Míši Hermanové a Klenotnice muzea – 
komentovaná prohlídka výstavy a expozice (Jan Bubal, Miroslav Cogan, Lenka 
Laurynová)
22:00 Historie – komentovaná prohlídka stálé expozice po rekonstrukci 
(Antonín Mojsl, Jan Prostředník, Roman Sirovátka)
23:00 Mineralogie-geologie – netradiční prohlídka stálé expozice  (Jan Bubal)
Projekce turnovských historických filmů (atrium muzea po setmění)

Dlaskův statek v     Dolánkách (17:00–24:00)  

Magická muzejní noc na Dlaskově statku proběhne v duchu podletí a svato-
jánských svátků. Program je určený především pro rodiny s dětmi, ale i pro 
všechny, kteří mají blízko k bylinkám, lidové magii, mají chuť se vrátit v čase 
o sto let zpátky a chtějí něco tvořit.
S hospodyní a jejími děvečkami a čeledíny si: uvážeme devatero svatojánského 
kvítí, vyrobíme plstěný věneček z ovčí vlny, na kamnech upečeme topinku,
vyrobíme domácí tvaroh, umícháme tvarohovou vomastu s bylinkami, na 
ohýnku upečeme hady a jiná zvířata tvarovaná z těsta.



Celý večer budeme zpívat a tančit, jak se o svatojánských nocích sluší.
Expozice Od jara do zimy – hospodářův rok
(Komentované prohlídky expozice s etnografkou Vladimírou Jakouběovou)

Dům přírody Dolánky
Muzejní noc aneb Noční život v lese (18:00–24:00)
Návštěvníci budou poznávat život lesa v noci. Všechny jeho zvuky po setmění 
jsou mnohem hlasitější, známá místa skoro k nepoznání, i ševelení větru ve 
větvích působí trošku děsivě. A právě noc je denní dobou, kdy řada lesních 
živočichů vyráží ven ze svých úkrytů. Jak se v lese po setmění chovat se 
návštěvníci naučí během muzejní noci v Domě přírody v Dolánkách.

Hvězdárna Turnov     (18:00–23:00)   
Za jasného počasí pozorování Slunce a planety Venuše.

Kemp Dolánky
Posezení s hudbou a občerstvením (od 20:00).

Muzeum Českého ráje v Turnově / Hvězdárna Turnov / Dlaskův statek / Kemp 
v Dolánkách / 16. 6. 2023 / VSTUP ZDARMA

 #    Procházka za utrpením   

Ve čtvrtek 22. června v 18:00 vyrážíme za poznáním velmi zvláštních 
historických skutečností. 
Jste zváni na komentovanou procházku Turnovem věnovanou útrpnému 
a hrdelnímu právu ve středověku a raném novověku. S historikem Jiřím Zoul 
Sajbtem projdeme cestou odsouzenců. Začátek cesty bude u radnice, kde se 
nacházela šatlava. Dvořákovou ulicí se vydáme do ulice Hruboskalské, v jejíž 
blízkosti ještě v druhé polovině 18. století stálo městské popraviště. Po cestě si 
nejen řekneme, jak fungovala středověká justice, ale ukážeme si i další 
zajímavosti, které budeme míjet, nebo které bychom míjeli, kdybychom touto 

cestou šli před čtyřmi sty lety.

22. 6. 2023 / 18:00 odchod od Muzea Českého 
ráje ve Skálově ulici (sraz účastníků v 17:50 
před hlavním vchodem muzea), vstupné 50 Kč

Naše putování zahájíme u městské radnice 
úvodní přednáškou, kde si povíme základní 
informace o uplatňování hrdelního práva, 
které původně bylo v rukou panovníka a jím 
pověřených osob – úředníků. Spolu s upevňo-
váním feudalismu se toto právo přesouvalo 
také na další svobodné držitele půdy, tedy na 
šlechtu. Tomu napomáhal i rozvoj měst, která
k výkonu hrdelního a útrpného práva šlechta 
využívala, neboť právě ve městech se 



soustředil dostatek potřebných lidí.
Začátek je u radnice volen právě proto, že v jejích sklepeních byli obžalovaní 
drženi a vyslýcháni. Při výnosu hrdelního rozsudku byli odtud odsouzení za 
doprovodu široké veřejnosti odváděni na popraviště, které bylo budováno 
a udržováno z městského rozpočtu. Nacházelo se vždy v mírném odstupu od 
města, avšak vždy při některé z hlavních komunikací. V Turnově to bylo v pro-
storu mezi dnešními ulicemi Valdštejnskou a Hruboskalskou, z nichž druhá 
jmenovaná byla hlavní cestou z Turnova na Jičín. Celé procesí s odsouzencem, 
tak jako my při této procházce, tedy šlo od radnice nynější ulicí Antonína 
Dvořáka, kde si také povíme více o někdejší podobě města, jeho vývoji, 
rozšiřování, přibližných polohách jeho bran nebo tzv. katovských lavičkách, 
které sloužily jako zastavení pro odváděného odsouzeného.
V Hruboskalské ulici, v místech, kde je mezi zástavbou alespoň trochu vidět na 
prostor někdejšího popraviště, si ještě povíme o provozu těchto zařízení, 
četnosti a také jejich objevování v moderní době.

/ Muzeum Českého ráje Turnov

 #  Muzejní víkend v turnovském depu a 50 let motorových vozů M152.0
17. 6. až 18. 6. od 9:00 do 17:00, Lokomotivní depo Turnov, Za Viadukterm

Tradiční program v podobě úzkorozchodné drážky, modelových kolejišť, 
doprovní kanceláře výpravčího nebo simulátoru strojvedoucího bude letos 
doplněn o oslavy 50 let motorových vozů M152.0. Na točně depa proběhne 
otáčení a prezentace několika různých zástupců této řady, vypraveno bude 
i několik zvláštních vlaků. Sobota navíc bude patřit jahodovému občerstvení 
a především jahodovým knedlíkům.
Více informací na www.kolejklub.cz

 #  Turnovské kulturní tipy:

úterý 20. června, 18.15, kino Sféra
Královský balet: Šípková Růženka 
Šípková Růženka má v srdci a historii Královského baletu své speciální místo. 
Jednalo se o první představení, které se v Royal Opera House uskutečnilo po 
jeho znovuotevření po 2. světové válce v roce 1946. V roce 2006 byla tato 
původní inscenace obnovena a znovu těší své diváky. Nechte se unést úchvatnou 
Čajkovského hudbou a přepychovou pohádkovou scénou Olivera Messela 
s klenotem baletního repertoáru.

čtvrtek 22. června od 18:00, sálek ICM, hlavní budova knihovny 
Cestovatelský čtvrtek: Putování Jižní Amerikou 
Krásy a památky Peru, Bolívie a Chile v cestopisném promítání a besedě 
s Janem Poršem.

pátek 23. června, 19.00, klub KUS
RozumBrothers & Ovčie Kiahne
Turnovské kapely zahrají na veřejné oslavě 50. narozenin Viktora Piterky. 

http://www.kolejklub.cz/


sobota 24. června, 19.00, Střelnice
Půlvánoce
Bramborový salát, cukroví a Česká mše vánoční v letním podvečeru? Ano! 
Přijďte společně s námi oslavit Půlvánoce. Vše, co nám vánoce tolik připomíná, 
bude připraveno. Kdo by si nedal řízek se salátem? A proč nesplnit všem hu-
debníkům jeden velký sen, aby si Rybovku mohli taky jednou zazpívat v teple? 
Vystoupí Turnovské orchestrální sdružení - komorního orchestr, který je již 
řadu desetiletí součástí kulturního dění ve městě a také PS Bořivoj z Lomnice, 
který patří k nejdéle působícím pěveckým sborům Libereckého kraje. 

   turnovsko

SVIJANY – Noční prohlídka na zámku Svijany
16. 6. od 21:30 do 23:00

Netradiční noční prohlídka s archeologem Petrem Brestovanským. Čeká na vás 
přibližně dvouhodinová prohlídka, během které se dozvíte nepřeberné množství
informací a zajímavostí o expozicích na zámku, mimo jiné i o nové expozici 
archeologických nálezů Eduarda Štorcha. Pan Petr Brestovanský vedl tým 
archeologů, kterř měli na starost vykopávky spojené se zámkem Svijany před 
jeho rekonstrukcí, a jeho unikátní nálezy ze žárového pohřebiště v nedalekých 
Příšovicích tvoří významnou součást archeologické expozice zámku.
Pro účast na prohlídce je nutná předchozí rezervace na info@zameksvijany.cz 
nebo na telefonu 481 770 703.

SYCHROV – Speciální prohlídka – Za obrazy!
17. 6. od 10:00 

Obrazové sbírky tvořily nedílnou součást výzdoby šlechtických interiérů. Čím je
právě Rohanská sbírka unikátní a jaké největší poklady a zajímavosti skrývá? 
Prohlídka bude zaměřená na 30 vybraných uměleckých děl, které lze vidět 
v zámeckých interiérech. Mimo samotných obrazů, z velké části portrétů 
historických osobností, které si budete moci detailně prohlédnout, se dozvíte 
i o malířích, různých uměleckých přístupech jejich tvorby, o malířských 
dílnách, kopiích, a zákusliší vzniku jednotlivých děl.

 #  KOZÁKOV OPEN
17. 6. od 17 hodin, Riegrova chata, Kozákov

TROSKY – Divadlení představení – Ani za milión
17. 6. od 19:30
Jedná se od detektivní komedii z netradičního prostředí přímořského majáku 
s originální zápletkou.
Jeden kufřík s milionem, muž a žena – dvě rozdílné povahy, které by se nikdy 
nesetkaly, kdyby se vše dělo tak, jak má. Každá lež je pravdou, každá pravda je 
lží a jisté je jen to, že pod rouškou humoru se skrývá vrah.

mailto:info@zameksvijany.cz


   lomnice n/p

 #  Oprava asfaltu v ulii Josefa Kábrta dostává šanci

Rady města Lomnice n/P zrušila zakázku na havarijní opravu mostku přes 
Popelku v ulici Smetanova. Předpokládá se, že zakázku vypíše radnice znovu 
s termínem realizace v příštím roce – tedy v dostatečném předstihu. 
Finanční prostředky, které byly odložením této zakázky „uspořeny“, budou 
částečně (ve výši 2,5 milionu) převedeny do položky oprav komunikací. 
Zbývající část pak do rezervy na krytí případných havarijních oprav nebo 
dofinancování již běžících akcí. Díky tomuto finančnímu navýšení oprav 
komunikací bude zrealizována celoplošná provizorní oprava povrchu ulice 
Josefa Kábrta v úseku křižovatek A. Staška – K Babylonu.

Proč provizorní? Pod vozovkou je nutné vyměnit vodovod a kanalizaci, oprava 
tedy nebude provedena jako kompletní rekonstrukce, jak tomu bylo v poslední 
době například v ulici Sportovců. Dojde k vyfrézování vrchní vrstvy a položení 
asfaltového koberce v celé šířce. Při pokládce bude nutné v maximální míře re-
spektovat stávající chodníky a poklopy inženýrských sítí, jedná se tedy o kom-
promis, který ale prodlouží životnost vozovky do doby definitivní opravy.
Po zimním období se i na ostatních komunikacích města objevilo velké množství
výtluků. Pracovníci technických služeb je budou postupně vyspravovat – 
některé technologií lokálního vyfrézování a vyplnění teplou asfaltovou směsí, 
některé technologií studené směsi. Z důvodu velkého objemu práce však budou 
vysprávky postupné, a proto prosíme občany o trpělivost.

/ Zdeněk Rajm, místostarosta města, Lomnické rozhledy



 #  Když jsem byl v Lomnici, všiml jsem si, že na 
radnici chybí hodiny. 

No, nenosím hodinky, tak jsem to zaregistroval…

„Problém nastal s opotřebením ozubených koleček 
hodinového mechanismu, který je z roku 2005 a již má 
své nejlepší roky za sebou. Mechanismus je řízen 
elektronicky, ale převodová kolečka jsou z umělé hmoty
a přes pravidelnou údržbu došlo k zásadnímu 
opotřebení. Bohužel v dnešní době dodávky kompo-
nentů trvají dlouhé týdny, jako tomu bylo i v tomto 
případě. 
V polovině dubna se porouchaly hodiny směrem 
k zámku. To se povedlo opravit dříve, ale zároveň je to 
výzva k provedení generální opravy celého soustrojí. 
Obracíme se proto nyní na původního dodavatele 
hodinového stroje z Vyškova u Brna a doufáme, že 
docílíme stabilního chodu radničních hodin na dlouhou 
dobu,“ uvedl k problému Josef Matura, tajemník 
městského úřadu, na stránkách Lomnickcýh rozhledů.

 #  A výjimečně taky trochu sportu...
Velká cena města Lomnice nad Popelkou
16. 6. od 18 hodin, Lyžařský areál v Popelkách
Lyžařský sportovní klub Lomnice nad Popelkou 
pořádá soutěž ve skoku na lyžích na umělém povrchu.

 #  



#  

Raději to zvětším:
13. 6. – 17. 9. 2023, Zámecká galerie (přízemí)
Putovní výstava Moravského zemského muzea Brno, letnívýstava pro děti s herními prvky.
Otevírací doba: 13. 6. – 30. 6. Út a St 10–13 hodin, Čt 13–16 hodin, Pá 12–15 hodin.
1. 7. – 3. 9.: Po–So 10–17 hodin, Ne 13–17 hodin.

   semily

 #  U příležitosti 120 let od úmrtí nejvýznamnějšího semilského rodáka 
Františka Ladislava Riegra připravilo Muzeum a Pojizerská galerie ve 
spolupráci s Masarykovým ústavem a Archivem Akademie věd ČR sympozium 
pod názvem Evropan a Čech František Ladislav Rieger. 

Sympozium podle již zveřejněných pozvánek proběhne ve dnech 21. – 22. červ-
na. Jakým tématům se bude věnovat a v jakých místech proběhne? 
Na sympozium přijedou největší znalci Riegrova díla z řad českých historiků, 
například emeritní ředitel Masarykova ústavu a Archivu akademie věd Luboš 
Velek nebo nově zvolený ředitel Národního archivu v Praze Milan Vojáček. 



Téma Riegra a Semil najdou posluchači 
ve dvou nových příspěvcích, ve kterých se 
věnuji neznámým životním osudům 
Riegrovy sestry Terezie a její rodiny 
a také mapování Riegrových pobytů 
v Semilech.

Součástí sympozia bude i doprovodný 
program, za Riegrova otce se bude sloužit 
i zádušní mše, nebude chybět ani výstav-
ka riegrovských artefaktů z muzejních 
sbírek. Vystavena bude i Riegrova 
posmrtná maska, model jeho rodného 
mlýna, nedávno objevený vzácný portrét 
jeho matky nebo dopis, který v podstatě 
odstartoval iniciativu k přesunutí sochy 
sv. Václava. 
Vrcholem celého programu pak bude 

čtvrteční znovuodhalení sochy sv. Václava na Riegrově náměstí.  

A ještě zopakuji, co jsem psal minulý týden – socha svatého Václava je už 
přesunut od kostela na Riegrovo náměstí. Socha je dílem Františka 
Herges(s)ela, nechal ji osadit F. L. Rieger. Socha měla jednak symbolizovat 
národní, český prvek a zároveň byla jakousi osobní omluvou otci – za to, že se 
nikdy nestal mlynářem, ale politikem, a také že z města odešel a mlýn prodal 
německému továrníkovi Schmittovi, který rodinný mlýn nechal zbořit. 



 #   V červnu oslavíme 95. výročí otevření Riegrovy chaty na Kozákově

Ke dni 24. června 2023 se váže vzpomínka na 95. výročí slavnostního otevření 
turistické chaty na Kozákově. V krátkém pohledu do historie shledáme, že 
první námět k výstavbě chaty na nejvyšším kopci v okolí Semil se zrodil na 
začátku 20. století. Prvotním záměrem však nebyla výstavba chaty, ale 
památníku s rozhlednou. Postupně se ale záměr přiklonil k výstavbě chaty, jejíž 
základní kámen byl položen v roce 1926 a o dva roky později dne 24. 6. 1928 
byla chata slavnostně otevřena. Bohužel sloužila svému účelu jen krátce, neboť 
s příchodem války byla obsazena německými vojsky.
Po válce s příchodem komunistického režimu však došlo k mnoha vlastnickým 
peripetiím, chata postupně chátrala a zlomovým bodem k převodu a převzetí 
vlastnických práv Klubem českých turistů byla až „sametová revoluce“. 
Ale i ve svobodném státě odbor KČT Semily čekalo velké množství složitých 
jednání. Klub českých turistů Semily chatu v roce 1994 odkoupil od Okresního 



úřadu Semily a nakonec v březnu 1996 byl objekt chaty rozhodnutím vlády ČR 
převeden do majetku našeho odboru.  

Po provedení potřebných oprav v následujících obdobích a generální 
rekonstrukci realizované v roce 2003 došlo k postupnému zkvalitnění interiéru 
i exteriéru chaty. Dále bylo přistoupeno k úpravě přístupových ploch, zateplení 
a obložení chaty, výstavbě dětského hřiště a dalším investicím. V současné době 
chata s restaurací slouží jako kulturní, společenské, stravovací a ubytovací 
středisko pro širokou veřejnost. 

Přilehlá šestiboká vojenská věž s rozhlednou slouží veřejnosti jako místo 
krásných, dlouhých rozhledů do bližší i vzdálenější krajiny. Návštěvníci mohou 
pro občerstvení využít služeb kiosku Kozáček se zahrádkou. Jejich ratolesti se 
mezitím mohou vyřádit na přilehlém dětském hřišti s atrakcemi včetně oblíbené
trampolíny. Pro zájemce je v blízkosti turisticvké chaty instalována  Geologická 
expozice, která se váže na poklady, jenž se skrývají v hoře Kozákov. 
Přes centrální směrovník před turistickou chatou jsou vedeny různé značené 
turistické trasy, z nichž nejvýznamnější je Zlatá stezka Českého ráje. Pro 
milovníky cykloturistiky byla v roce 2022 zprovozněna dobíjecí stanice pro 
elektrokola, která je umístěna před kioskem Kozáček. Přilehlé svažité terény 
jsou ideálním místem pro paraglaiding a v zimním období lze využít 
i půlkilometrový lyžařský vlek s výstupním bodem kousek od chaty.   

Turistická chata a její okolí jsou též využívány naším odborem Klubu českých 
turistů jako startovací a cílový bod pro účastníky našich akcí, z nichž 
nejvýznamnější jsou Novoroční výstup na Kozákov a Drakiáda.

/ Klub českých turistů, odbor Semily, Semilské noviny



Před časem jsem si stáhnul ze stránky Semilsko tenhle historický souhrn Bohumila
Přikryla:
Tak jen ve stručnosti o turistické Riegerově chatě na Kozákově .... 
komisní výběr stavebního místa 1923 … 
14. 4. 1926 zadána stavba staviteli Rudolfu Kousalovi ze Železného Brodu …  
29. 8. 1926 slavnostní položení základního kamene …
1927 stavba pozastavena pro nedostatek finančních prostředků …  sbírka dárců
od fyzických osob až po firmy …  
8. 5. 1928 zahájen restaurační provoz …
24. 5. 1928 kolaudace hostinských místností …
1939 postavena před vchodem nová vstupní veranda … 
během druhé světové války na chatě německé vojsko … 
po válce je konci roku 1945 obnoven provoz … 
1948 znárodnění … zrušení KČT … přechodné provozování družstvem Vzlet , 
následně předáno bezplatně RaJ Turnov ...  
v roce 1962 chata částečně vyhořela ...  
1964 generální oprava chaty po požáru RaJem Turnov … po kolaudaci zjištěno 
velké množství závad díky nekvalitním pracem , kritický stav objektu, na zásah 
ONV v Semilech byly nejhorší závady odstraněny, koncem roku 1966 objekt 
opět otevřen, většina hostinských místností obsazena Československou lidovou 
armádou … a dál po roce 1989 to si už najdete … 
Tak.

# Semilské kulturní tipy:

17. června od 10 hodin,  Waldorfská základní škola Semily - Tyršova ul. 485
ODHALENÍ PAMĚTNÍ DESKY Dr. JOSEFU BARTOŠOVI
Při příležitosti 100. výročí narození zakladatele a propagátora waldorfského 
školství v Semilech, znalce antického umění a anthroposofie PhDr. Josefa 
Bartoše bude odhalena pamětní deska. 

20. červen od 17 hodin v Knihkupectví Křižovatka
JIŘÍ ŠESTÁK
Autorské čtení herce, exsenátora, spolupracovníka prezidenta Petra Pavla 
a spisovatele z šumavských hvozdů. 

23. – 24. červen, Komenského náměstí
STAROČESKÁ POUŤ

V pátek v podvečer – divadlo, ohňová show. V sobotu tradiční pouťový 
program – kolotoč, střelnice, houpačky, kejklíři, flašinet, jídlo, pití, pouťové 
zboží a mnoho dalšího. Přijďte pobejt a užít si klidnější část pouťového veselí.
Konkrétní program na plakátech. 

23. – 25. červen, Ostrov
SEMILSKÁ POUŤ 



   koloběžka dovezla

Tak došlo na slíbenou reportáž z cesty z Jičína do Lomnice.
Tedy… cesta po pětatřicítce… nic moc. Nejprve jsem se zastavil ve Kbelnici u 
osssaria neboli kostnici. Hřbitov a kaple připomínají bitvu u Jičína v roce 1866. 
Budova byla postavena v secesním slohu mezi lety 1905 -06, autorem návrhu byl
Václav Weinzettl (1862, Stráž nad Nežárkou – 1930, Praha) byl architekt a dlou-
holetý ředitel státní průmyslové školy sochařské a keramické v Hořicích. 



Škoda jen, že mi svatý Petr (?) nepůjčil klíč, takže jsem se na hřbitov nedostal.

Pak jsem uhnul na Cidlinu. Tu znám, jezdil jsem sem – do části Březka – ke 
kamarádovi Jaromírkovi na chalupu. Hospodu tu pořád nemají, aspoň je tu 
keramická dílna...



Za pekloveským viaduktem koloběžka odmítla stoupat do kopce, stalo se to 
v místě kopie smírčího kříže, vytesaného do plochého pískovce roku 1765. 
Smírčí kříž připomíná smrt pruského vojáka v roce 1761 během sedmileté 
války. Originál se od roku 2012 nachází v lomnickém muzeu. 

Nasednout na stroj jsem mohl prakticky až u košovské hospůdky čp. 2. Ta je 
jednou z nejstarších hostinců v širém okolí, první zmínka o ní pochází z roku 
1621. Tedy z války třicetileté, za které byla několikrát vydrancována císařskými
i nepřátelskými vojsky. Pravděpodobně zde ale hospoda stála již dříve.

Hostinec měl a pořád má strategické místo, sloužil a slouží pro občerstvení a od-



počinek po náročném stoupání. Nová, zpevněná silnice se stavěla až ve 30. letech
19. století a spojila Lomnici s císařskou – státní silnicí Jičín – Turnov. A poprav-
dě, i ta dnešní silnice je taková, že občerstvení a odpočinek přijdou vhod.

V Lomnickém urbáři je k roku 1667 zmiňován jako odběratel Lomnického piva
Václav Hrdlička z Košova.
Po vzniku místního Sokola na počátku 20. století zde cvičili a hráli divadlo soko-
lové, a po několika letech si sál od majitele dokonce koupili. Dnes hostinec patří 
TJ Sokol Košov, který ho pronajímá pro kulturní a divadelní představení, atp.
Hostinští dle košovské kroniky: Bernat (kolem 1850 - ?), poté jeho dcera Marie 
a manžel Fingr, kteří hostinec pronajímali Hanušovi, Krynvaldovi, Tůmovi, 
Rudišovi, který roku 1875 stavěl dnešní čp. 624 v Lomnici a otevřel si vlastní 
hostinec. Pak tu byli Josef a Anna Vávrovi (1891 – 1923), Vilém Celfl (1923 – 
1925) a Václav Pšenička (1925 a dále). Provozovatelkou hospody se před lety 
stala paní Helenka Urbanová, na stránkách hospůdky dál stojí zmínka o ku-
chařském umění paní Helenky a také, že je tu už devět let, ale bůhví jak je to 
číslo aktuální, ony se tyhle texty na webových stránkách zapomínají obměňovat.
Spodnější fotografie je ze sbírky Jaroslava Kordíka, informace shromáždila 
lomnická kronikářka Lenka Morávková.

Jako správný alkoholik – i ten kontrolovaný – jsem při cestě Hoření Lomnicí 
hned poznal, že i tohle stavení musela být hospoda. Hostinec čp. 288 byl pro-
vozován od 60. let 19. století. Místní hostinští využívali i turistický ruch spojený 
s horou Tábor a často se dožadovali povolení koncese pro dřevěnou boudu na 
Táboře, což se chlumským živnostníků moc nelíbilo. Využívali i blízkosti vsi 
Košov, takže když se kosovští sokolové nedohodli s hostinským košovské 



hospody, tak na nějakou dobu přesídlili právě sem. Připomeňme si některé 
z hostinských – Josef Tuž (1861-1863), Féréol Rolin (1886-1888, Francouz 
z Plzně, profesor francouzského jazyka), Václav Krejčí (1888-1901), Josef 
Krejčí (1901-1920), Jan Vaistauer (1920), Josef Maryško (1921-1924), Václav 
Langhamr (1924-1927), František Šefců (1927-1937), vdova Anna Šefců (1937-
1940), Jan Adam Mencl (1940-1944?). Dnes slouží jako soukromý dům.

 trosečník 127



A níže už jsou fotografie ze sbírky pana Kordíka. Kolorovaný je nedatovaný 
a mám ho z knihy o Lomnici, druhý, ze 30. let,  je z webu města.
Informace obstarala opět Lenka Morávková.

No – a za pár metrů už se vyloupla sama Lomnice. 
Trochu netradičně mne nejprve přivítala replika šibenice – asi abych se ve 
městě choval slušně… 



   semilsko

PONIKLÁ – Památkově chráněný most v Poniklé na Semilsku se zřejmě ani 
příští rok opravovat nebude. Projekt rekonstrukce musel Liberecký kraj 
zpracovat ve spolupráci s památkáři.
Teď se připravuje projektová dokumentace a následně bude kraj řešit 
financování rekonstrukce. V příštím roce s tím ale zatím nepočítá. Není 
v takovém stavu, že by hrozilo jeho zavření, rekonstrukce je ale potřeba, řekl 
v úterý náměstek hejtmana pro dopravu Jan Sviták.
Kamenný obloukový most přes Jizeru „Na Mejtě“ je z druhé poloviny 19. sto-
letí. Původně ho chtěl kraj kvůli špatnému stavu nechat zbourat a nahradit 
betonovým. Dokonce vybral dodavatele, který práce zahájil v červenci 2021. 
Jen o pár dní později kraj ale po diskusi s odborníky práce zastavil a od té doby
se po mostě opět jezdí. Na podzim 2021 most ministerstvo kultury prohlásilo 
kulturní památkou. „Kvůli tomu se všechno protáhlo, jenom prvotní průzkum 
trval památkářům přes rok,“ doplnil Sviták.

Kamenný most v Poniklé byl postaven v letech 1875 až 1895 jako součást 
císařské silnice spojující Slezskou silnici s Harrachovem. Dochoval se včetně 
historické konstrukce. Ministerstvo kultury obdrželo žádost o prohlášení mostu 
památkou od soukromé osoby už před pěti lety. Památkou ho ale prohlásilo až 
na základě souhlasného stanoviska Libereckého kraje, který je jeho vlastníkem.
Podle ministerstva je most z památkového hlediska cenným objektem, jehož 
historická a technická hodnota je nesporná. Je významným dokladem 



historického vývoje budování dopravních cest a mostního stavitelství 
habsburské monarchie, technického vývoje a způsobu života regionu, tvůrčích 
schopností a práce lidí i nedílnou součástí historie Poniklé.
Most je součástí krajské silnice druhé třídy 290, kterou spojuje s hlavní 
komunikací 14. Opravu potřebuje, pravidelné prohlídky odhalily podélné 
trhliny v kamenné klenbě ve všech polích. Vlivem dlouhodobého zatékání do 
mostu je také plošně degradovaný kámen klenby. „Už máme stanovisko 
památkářů jak dál postupovat,“ řekl Sviták. 

Nejde o jediný historický most, který se kraj rozhodl zachránit. K zemi měl jít 
podle původních plánů například také kamenný most na silnici 268 v Zákupech.
I ten čeká rekonstrukce.
(Náš REGION – ČTK)

   železný brod

 #  Trávnický futrál
18.6. 2023 od 14:00 hodin, Prohlídkový okruh Trávníky, Malé náměstí
Festival pouličního umění v krásném prostředí roubených chalup 

Přijměte pozvání na nedělní procházku v kulisách historické čtvti Trávníky 
za doprovdu rozličných hudebních uskupení. Festival umění Trávnický futrál 



vás skrze několik zastavení provede nejkrásnějšími party Železného Brodu. 
A to tak, abyste měli možnost si poslechnout všechny interprety od vážné hudby
po ostré jižanské country. 

 #  Nový vynikající hustý sirup s příchutí maracuji pokřtil ředitel Kittelova 
muzea Richard Hübel na tradiční pouti sv. Josefa na Krásné. V případě Kitl 
Syrob Maracuja se můžete spolehnout na šetrné zpracování této tropické 
plodiny a výraznou chuť.

Maracuja, plod mučenky, je tropický ovocný
druh pocházející z Jižní Ameriky. 
Maracujové ovoce neboli passion fruit má 
kulatý tvar s hladkou, lesklou slupkou 
a měkký, šťavnatý střed plný malých, 
tvrdých semen. Ovoce má vynikající chuť, 
která je velmi sladká a aromatická, s jem-
nými ovocnými tóny, které připomínají 
ananas a citrusové plody. A přesně takový je 
i nový Kitl Syrob Maracuja. Hustý, lahodný 
a voňavý sirup z maracujové šťávy. Je 
vyrobený za studena, aby si zachoval co 
nejvíce prospěšných látek a zachovala se jeho
jedinečná exotická chuť.
Sladká i kyselá, fialová nebo žlutá a když 
kvete, vzbuzuje nebývalý obdiv. Mučenka 
byla v minulosti byla díky svému vzhledu 
považována za symbol Kristova utrpení, její 
květ totiž připomíná trnovou korunu. Celá 
rostlina je podle legendy vyobrazením 

Kristova ukřižování, ostatně na to odkazuje i její český název mučenka nebo 
také Kristovo ovoce. Vy ale trpět určitě nemusíte! Naopak, umíchejte doma 
třeba oblíbené indické Lassí nebo jiné osvěžující domácí limonády a koktejly. 
Tento maracujový sirup perfektně pasuje k teplému jarnímu a letnímu počasí. 
A to i proto, že je skvělý pro přípravu osvěžujících domácích limonád 
a koktejlů. (Zpravodaj obce Pěnčín)

   vrchlabí 



   jičínsko

 #  Achát
17. 6. 2023 od 8 hodin, Masarykovo divadlo Jičín
60. prodejní výstava drahých kamenů, minerálů, zkamenělin a fosílii.

JIČÍN – Ve veřejné zakázce na rozsáhlé stavební úpravy a přístavbu Knihovny 
Václava Čtvrtka zvítězila společnost VALC. Jde o zásadní krok k zahájení 
největší letošní stavební akce, která potrvá do konce roku 2025. Stavební společ-
nost nabídla cenu zhruba 57,88 milionu korun (cca 70 milionů včetně daně). 
Výraznou část nákladů pokryje získaná dotace z Integrovaného regionálního 
operačního programu, která byla schválena ve výši přibližně 59,73 milionu 
korun. Zatížení pro hospodaření města tedy bude výrazně zmírněno. 

Knihovna se na celko-
vou rekonstrukci již 
připravuje. V letních 
měsících proběhne 
celkové vystěhování 
knihovny včetně 
knihovních fondů 
a na začátku podzimu
se předpokládá 
zahájení stavebních 
prací. Projekt na 
rekonstrukci, který se
připravoval od roku 
2015, pracuje 
s konceptem 

knihovny coby „obýváku města Jičína“. Vyjadřuje se tím, že knihovna je 
zařízení, jež je k dispozici všem občanům bez ohledu na věk, zájmy nebo 
gender. Z budovy zmizí bariéry, které komplikují přístup hendikepovaným. 
Zásadním bodem přestavby je schodiště a vestavba výtahu, tedy obecně přístup 
do všech pater. Knihovna také získá nové hygienické zázemí a změní se dispozi-
ce prostor v čítárně a v oddělení pro dospělé. Díky úpravám se zpřístupní 
podkroví. Ve sklepních prostorách, kde je uložený knihovní fond, dojde také 
k výrazným změnám. Mimo jiné bude snížena vlhkost, bude zrekonstruována 
podlaha a skladovací prostory budou vybaveny kovovými pojízdnými, nebo 
stacionárními regály. Z přístavby, která přiléhá k hlavní budově, zůstane de 
facto pouze čelní stěna, jinak bude zcela nová.

Celá rekonstrukce zabere více než dva roky. Knihovna Václava Čtvrtka bude 
mezitím poskytovat služby v náhradních prostorách. Pro tyto účely využije svou
pobočku tzv. Bunkru na Novém Městě, kam bude z většiny přestěhován i 
knihovní fond. Veřejnost si bude knihy půjčovat převážně v bývalém hotelu 
Slavia v Denisově ulici. Vystěhování bude zajišťovat externí firma.



Na červen knihovna vyhlásila takzvanou letní adopci knihy. Čtenáři mohou 
usnadnit stěhování tak, že zapůjčí knihy, které vrátí až v září na náhradním 
působišti.

Knihovna Václava Čtvrtka je důležitým kulturním centrem. Zajišťuje nejenom 
půjčování knih, ale i organizuje přednášky, besedy, univerzitu třetího věku, 
klub pro mládež Free Time a mnoho akcí napříč celým rokem. Je vydavatelem 
knižních publikací. Pro menší knihovny v jičínském regionu je také důležitým 
organizačním centrem, které napomáhá v jejich činnosti. Plní funkci informační
databanky pro Jičín i širší region.

/ Jan Jireš

 #  Z     MĚSTSKÉ     KRONIKY     J  IČÍNA   

- r.1950- str 82- rozhlasová reportáž o příjezdu Dědy Mráze do Jičína
(aneb dvojí létání na letišti v Jičíně)

Str. 81 dole jako úvod:
Jestliže Amerika straší svět atomovou bombou, přesvědčuje Sovětský svaz pra-
cující celého světa o správné cestě pokroku a míru k docílení skutečného blaho-
bytu lidstva budovatelským úsilím a pracovním soutěžením. Svaz uspořádal 
2.12. v sále sokolovny velký karneval, spojený s nadílkou Děda Mráze po sovět-
ském způsobu, což bylo novinkou pro Jičín. Aby v mládeži byla vzbuzena po-
zornost, zájem a napětí pro tento karneval- denně od 28.listopadu vysílal místní 
rozhlas sensační a zajímavé relace o dlouhé a dobrodružné cestě Děda Mráze 
na karneval do Jičína. Jako ukázku nových forem uvádíme relaci z 29.11 .

Str. 82 shora:
Haló, haló, zvláštní vysílání pro děti! Právě jsem zachytil krátkovlnné vysílání, 
které oznamuje, že vlak s Dědou Mrázem dostihl jižního Altajského pohoří, na 
horách je sníh, v údolích krásně, jako na jaře. 
Všude na polích lidé pracují. Děda Mráz se zájmem dívá se na tolik lidí,
průvodčí opatrně zavřel okno před Dědou, neboť představte si, kdyby Děda
Mráz jenom trochu více si oddechl anebo dokonce zívl, mohlo by všechno
zmrznout. Ale to neznáte Dědu Mráze, starého dobrého Dědu Mráze. 
Tendneska nechce zlobit takovými žertíky jiné lidi na polích. 
Vždyť on se těší, že už 2. prosince bude v Jičíně mezi dětmi, na velkém dětském 
karnevale v sokolovně. Počasí je stále krásnější. Obloha je jasně modrá
a teplo. Stále větší teplo, lidé ve vlaku odkládají kabáty a začínají se potit.
Děda Mráz je však jaksi nesvůj. Špatně se mu dýchá v tomto teple. 
Jeho osobní lékař má obavy. Vydrží Děda Mráz cestu za Taškent a po hrozné 
poušti Kara-Kum? Průvodčí, soudružka Soňa Vasiljevna má šťastný nápad.
Přináší Dědovi pohár ovocném šťávy s ledem. Děda Mráz se trošku, trošinku 
vzpamatoval.. Vydrží cestu strašným Kara Kum a dostane se 2. prosince na 
Velký dětský karneval do Jičína do sokolovny? Jsme stále ve spojení s krátko-
vlnnou stanicí v jeho vlaku. Nezapomeneme vás zpravit jakmile dostaneme 
novou zprávu.



Haló, haló, vysílání pro děti, nejnovější zprávy o  Dědovi Mrázovi. Krátkovlnná 
stanice okruh Robousy hlásila, že přesně v 10 hodin, 2 minuty, 34 vteřiny 
přeletělo přes obec Robousy velké sovětské letadlo značky RAMPOUCH 
a zamířilo přímo na jičínské letiště. 
V 10  hodin, 3 minuty a 14 vteřin kroužilo již nad jičínským letištěm. Za několik 
minut nato vystoupil z letadla Děda Mráz a byl přivítán zástupci českosloven-
ského a sovětského přátelství, kroužkem družstevnic Ústředního konsumu
a uveden do vyzdobených místností jičínské sokolovny, kde již dnes odpoledne 
o půl třetí bude uspořádán velký dětský karneval. 
Dědovi Mrázovi se výzdoba velmi líbila a také mu chutnaly připravené zákusky 
pro děti. Dal si dokonce třikrát. Děti nezapomeňte přijít dnes odpoledne do 
sokolovny, Děda Mráz se na vás již těší. Vedle dárků a výborného občerstvení 
je připraveno pro každého něco. Kdo bude chtít tancovat, může tancovat při 
hudbě Agrostroje. Komu se nechce tancovat, přijde se podívat na  maňásko-
vé divadlo nebo si poslechne pohádku. Všichni, mladí i staří potěší se žertovným
programem.
Škoda každé minuty, nezapomeňte už v půl třetí býti v jičínské sokolovně na
velkém dětském  karnevalu.

Zapsal a za správnost opisu ručí  Jaroslav Veselý(mám fotokopii)

   tanvaldsko

Za budovu někdejší celnice v Harrachově nabídl fond Investone SICAV městu 
62,1 milionu korun a byl to jediný zájemce ve vyhlášeném záměru prodeje. 
K uskutečnění nového rozvoje areálu je však potřeba změna územního plánu.  

Město Harrachov chtělo za celý areál bývalého hraničního přechodu nejméně 
61,5 milionu korun, zájemce nabídl ještě o 600 tisíc korun víc. Zatím ale složí 



jen pět procent ceny, zbytek doplatí až po změně územního plánu, která by měla
být do dvou let. Radnice tak za 11 milionů dokoupila související pozemky a bez-
mála hektarový areál nabídla loni v létě v elektronické aukci za 59,7 milionu 
korun. Zájemce se ale tehdy nenašel.  
V budoucnu by měla areál s polskou stranou i s Harrachovem propojit 
cyklostezka. Harrachov navíc dnes nenabízí žádné volné pozemky, na nichž by 
se dalo stavět, a objektů, místo kterých by bylo možné postavit nové hotely nebo
domy s rekreačními byty, už v horském středisku mnoho není.  
Investiční a developerská skupina Equity Capital, do níž fond Investone SICAV 
patří, se zaměřuje na investice do rezidenčních a rekreačních projektů. V našem
horském středisku už vlastní hotelový komplex Harrachovka, který plánuje 
přestavět na apartmány. Bývalá celnice, která dává prostor k vybudování 
rozsáhlého rekreačního komplexu na samotné česko-polské hranici, tak 
bude další investicí skupiny v Harrachově.  

Rozsáhlejším investičním záměrům dnes však brání územní plán, který 
umožňuje zastavět jen 15 procent rozlohy pozemku. To k výstavbě hotelu nyní 
nestačí. 
Změna územního plánu by využiơ plochy měla zvýšit na 50 procent a umožnit 
chce město i podzemní garáže a vyšší stavbu, než je tam dnes.  
Na změnu územního plánu má radnice dva roky, do té doby bude záloha ležet 
na účtu města a úroky půjdou  do jeho rozpočtu. Pokud radnice změnu územ-
ního plánu v termínu nestihne, zálohu investorovi vrátí. Samotný prodej 
objektu bývalé celnice musí schválit zastupitelstvo města.  

/ Martin Soukup, Harrachovský zpravodaj,
foto Investiční příležitosti Libereckého kraje
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   liberec 

#  Rekonstrukce přehrady není ohrožena, město je ale ostražité

Libereckou radnici zasáhla v letošním roce nepředvídatelná rána osudu už 
podruhé. Po nečekaném rušení poboček České pošty přišlo na řadu i možné 
ohrožení rekonstrukce liberecké přehrady Harcov. Ani v jednom případě 
nemůže radnice příliš ovlivnit sled událostí, přestože se to města a jeho občanů 
bytostně týká.
Na začátku června Liberec překvapila zpráva od Povodí Labe, že mu 
Ministerstvo zemědělství muselo na základě rozhodnutí Evropské komise 
zastavit financování dotace, která je určena na rozsáhlou rekonstrukci liberecké
přehrady a protipovodňová opatření. 
Vloni na podzim zahájenou rekonstrukci přehrady záhy vyškrtlo z Národního 
plánu obnovy. 
Znamená to, že očekávaná dotace téměř 400 milionů korun nedorazí, na což 
Povodí reagovalo stanoviskem, že by to mohlo znamenat i zastavení celé stavby.

Ministr zemědělství Luděk Nekula potvrdil, že vyjmutí financování z plánu 
obnovy je jen otázkou náhledu úředníků Evropské komise na použité stavební 
technologie. 
Z prvotních obav, že by se kvůli nedostatku financí mohla rekonstrukce 
přerušit, se situace vyvinula v prohlášení Povodí i ministerstva, že probíhající 
stavba bude dokončena, ať už komise slíbené peníze poskytne, nebo ne. 
To potvrdil i vicepremiér Marian Jurečka – ministerstvo zemědělství i Povodí 
Labe prostředky na dokončení rekonstrukce najde. Nemělo by dojít ani 
k posunutí termínu dokončení, který je plánován na rok 2025.



„Pro Liberec by to byla těžká rána. Musíme se postarat, aby k tomu nikdy 
nedošlo. Proto jsme začali hned jednat. Generální ředitel Povodí Labe Marián 
Šebesta nás při setkání ujistil, že podnik je připraven stavbu zatím financovat 
ze svého rozpočtu. Zároveň bude ve spolupráci s příslušným ministerstvem 
hledat další možné zdroje financování naší přehrady. V tuto chvíli tedy nehrozí, 
že by práce na přehradě byly zastaveny. Za město Liberec jsme nicméně 
požádali o stanovisko a spolupráci při řešení této situace jak ministra financí, 
tak premiéra Fialu. Zároveň budu kontaktovat i českou eurokomisařku Věru 
Jourovou, protože mě zajímá důvod, proč komise nakonec nechce financovat 
zrovna tento projekt,“ uvedl po setkání se zástupci Povodí Labe a Ministerstva 
zemědělství České republiky liberecký primátor Jaroslav Zámečník. 

/ Zpravodaj Liberec; foto Jan Král

   liberecký kraj 

 #  V Libereckém kraji žilo na konci března 449 913 obyvatel, je to o 736 víc než 
na začátku letošního roku. Za přírůstek obyvatel vděčí kraj stěhování, přiroze-
nou cestou lidi ztratil, když jich víc zemřelo, než se narodilo. Podle údajů, které 
dnes zveřejnil Český statistický úřad, byl stejný demografický vývoj v celé zemi.

 #  Od roku 2016 podporuje Liberecký kraj individuálními dotacemi opravy 
a obnovy kulturních památek v regionu – zejména v případech, kdy jsou práce 
finančně náročné nebo jde-li o památky ohrožené. Letos rozdělí na individuál-
ních dotacích rekordních 14,3 milionu korun.
Zmíněná částka pokryje postupně sedmnáct akcí napříč regionem. Dvě z nich 
s celkovou podporou 1,8 milionu již zastupitelé schválili, nyní prochází 
schvalovacím procesem dalších sedm, na něž kraj uvolní 5,4 milionu korun 
a poté bude následovat ještě osm s částkou 7,1 milionu. 

„Jednáme s žadateli o dotace, upřesňujeme parametry a objem prací, zkrátka 
ladíme detaily tak, abychom předešli potenciálním problémům a dodatkům 
smluv. U památek ale nikdy není dopředu jasné, jestli se při odkrytí některých 
částí neobjeví akutnější problém, než který chtěl žadatel původně řešit. Tam 
potom postupujeme tak, že smlouvu dodatkem měníme tak, aby měl postup při 
obnově logiku,“ upřesnila Květa Vinklátová, náměstkyně hejtmana 
Libereckého kraje.
Spektrum stavebních akcí je pestré. Na obnovu pěti oken a dvou dveří brusírny 
v Harrachově například poskytne kraj půl milionu korun. Město Desná získá na
rekonstrukci střechy Riedelovy vily / FOTO  rovný milion a stejná částka 
poputuje do Jilemnice na opravu opěrné zdi v zámeckém parku. Obnovu střešní
krytiny na kostele svatého Jana Křtitele v Křížlicích podpoří kraj osmi sty tisíci 
korun. Farnosti ve Zlaté Olešnici přispěje kraj šesti set tisícovou částkou na 
obnovu střechy tamního kostela svatého Martina.
Na stejný účel, ale u zámku, využije město Doksy krajskou dotaci ve výši milion 
korun. Poloviční suma, půl milionu, pomůže v restaurování kříže na věžičce, 



opravě schodišť a restaurování kruhové vitráže v kostele Mistra Jana Husa 
v České Lípě.
Od roku 2016 do roku 2022 Liberecký kraj individuálními dotacemi podpořil 
celkem 52 projektů v souhrnné výši přes 40 milionů korun. Byly mezi nimi 
například obnova bývalé sušárny chmele v Dubé, rekonstrukce kaple Božího 
hrobu v Liberci nebo celková obnova dřevěného věšadlového mostu v Bystré 
nad Jizerou.
/ Jan Mikulička

 #  Nejoblíbenějším cílem turistů v Libereckém kraji zůstala i loni Zoologická 
zahrada v Liberci, za ní skončil na druhém místě zábavní vědecký park 

iQLandia a třetí nejoblíbenější 
atrakcí byl DinoPark. Vyplývá to 
z žebříčku návštěvnosti turistických 
cílů v ČR za loňský rok, který sesta-
vila státní agentura CzechTourism.

Do desítky nejnavštěvovanějších míst
v kraji se dostalo šest cílů v krajském
městě, z mimolibereckých se umístily
zámek Sychrov, hrad Trosky, hrad 
a zámek Frýdlant a Bozkovské 
jeskyně.
Loňská návštěvnost liberecké ZOO 
byla třetí nejvyšší za posledních deset
let. Podle řebříčku CzechTourismu 
do ní zavítalo 442.200 lidí, téměř 
 třetinu víc než v roce 2021, kdy ale 



byla zahrada kvůli proticovidovým opatřením otevřená až od 12. dubna. 
Byla to taková průměrně lepší sezona,“ řekla mluvčí ZOO Barbara Tesařová. 
Liberecká ZOO vznikla v roce 1904, je tak nejstarší v zemi, víc lidí než loni jí 
v posledních deseti letech prošlo jen v předcovidové roce 2019 a také v roce 
2016.
Také do libereckého vědeckého parku iQLandie se loni po dvou letech pozna-
menaných pandemií návštěvníci vrátili. Centrem, které je jedním ze čtyř pro-
jektů svého druhu v ČR, loni prošlo 381700 lidí, o polovinu víc než v roce 2021. 
Dalších 80 900 lidí zamířilo do iQParku, který je určený mladším dětem, tam se 
návštěvnost zvýšila o 170 procent. „Přilákat návštěvníky pomohla i nová 
expozice věnovaná matematice,“ řekla mluvčí science centra Veronika 
Slavíková.
Nejnavštěvovanější státní památkou v kraji byl loni zámek Sychrov, který 
v žebříčku skončil na šestém místě. Na Sychrov loni přišlo 92 tisíc lidí, o polo-
vinu víc než o rok dřív. K vyšší návštěvnosti památce pomohl vydařený závěr 
roku s adventními trhy i nově pojatými vánočními prohlídkami. „Návštěvníci 
oceňovali, že vánoční prohlídky byly poprvé jen za asistence kustodů a zámek si 
tak mohli projít vlastním tempem,“ řekla mluvčí Územní památkové správy na 
Sychrově Lucie Bidlasová.

Na Trosky, které skončily za
Sychrovem, loni přišlo 85 
800 turistů, o 12 procent 
méně než v covidovém roce 
2021. Do žebříčku se ještě 
dostal hrad a zámek 
Frýdlant, kam loni zamířilo 
55 900 lidí a návštěvnost 
meziročně vzrostla o 80 
procent. Frýdlant byl mezi 
státními památkami jediný, 
kde loni překonali návštěv-
nost předcovidového roku 
2019. „Došlo tam k částeč-
ným reinstalacím tras, byla 
vytvořena nová trasa se 
zaměřením na zbraně, nově 
pojata byla také dětská 
prohlídka. Návštěvníci 
uvítali volný vstup do 
nádvoří, kde vznikla 
provizorní kavárna,“ dodala
Bidlasová.

(Náš REGION – ČTK;
foto Státní hrad Trosky)



NOVÝ BOR – Nový Bor odhalí sochu básníka Josefa Hory

Odkaz slavného českého básníka Josefa Hory v Novém Boru připomínají 
Horovy sady či pamětní deska v České ulici. Od pondělí 19. června bude mít 
v Novém Boru také sochu. Autor Máchovských variací i několika básní 
inspirovaných Novým Borem ve městě trávil dovolenou a zajímal se o příběh 
rumburské vzpoury.
„Do Nového Boru ho přivedla spisovatelka Marie Majerová. Ta sem pravidelně 
jezdila od dvacátých let minulého století díky přátelství s několika místními 
skláři i kvůli zájmu o příběh rumburské vzpoury. Bydlíval v domě u Fišerů 
v České ulici. O Novém Boru napsal tři básně, tolik jich o žádném jiném městě 
nenapsal. V jedné básni vzpomíná na Rumburskou vzpouru, v další básni 
zachycuje hospodářskou krizi, která postihla naše město, a v básni Jitro v Boru 
opěvuje krásy přírody. Pro rozhlas pak napsal pětistránkovou přednášku, 
kterou nazval V kraji sklářů. Je to nádherné vyznání našemu kraji,“ řekl 
novoborský patriot Josef Doškář, který se významně zasloužil o vznik nového 
pietního místa.

Město Nový Bor a Československá obec 
legionářská zvou na slavnostní odhalení 
sochy Josefa Hory, které proběhne v pondělí
19. června v 10 hodin v Horových sadech.

Josef Hora (1891 – 1945) byl český básník, 
překladatel, novinář a literární kritik. In 
memoriam byl den po své smrti jako první 
jmenován národním umělcem. Byl významným 
představitelem proletářské poezie ve 20. letech 
20. století a autor reflexní lyriky času a ticha v 
letech třicátých.
Josef Hora s dcerou Zdenou v Novém Boru v roce 
1933. Foto PNP - Literární archiv 

   pozdní sběr 

ŽELEZNICE – Dovolte mi, abych Vás jménem Vlastivědného muzea a galerie 
v Železnici pozvala na vernisáž výstavy Blanka Mudrová – Kůže a stín, která se 
koná v pátek 16. června od 17 hodin. (Zdena Breuerová)



SOBOTKA – Dva měsíce se sešly se dvěma měsíci, a proto na Šolcově statku 
v Sobotce chystáme další vernisáž. V sobotu 24. června ve 14 hodin tu 
zahájíme výstavu obrazů a grafik ak. malířky Aleny Antonové. 
Indisponovaného hospodáře na pořadu plnohodnotně zastoupí jeho žena Sylva. 
O hudební doprovod se postará Jazz h Factor Františka Kozderky. Účast 
předběžně přislíbil i malířčin jezevčík jménem Modigliani.

/ Sylva a Jan Samšiňákovi, hospodáři Šolcova statku

 #
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